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نورا حسینی: روز گذشته شــهردار یکی از مناطق جنوبی تهران به صحن 
شورای شهر آمده بود تا از عملکرد خود در حوزه مبارزه با ساخت وسازهای 
غیرمجاز بگوید. او در جریان ســخنانش از درخواست برای تغییر کاربری 
یک میلیون مترمربع زمین های این منطقه در کمیســیون ماده ۵ خبر داد. 
البتــه تأکید کرد این تغییر کاربری ها در راســتای حل مشــکلات قدیمی 
ســاکنان منطقه اســت. او همچنین از درخواســت ســاخت در یکی از 
زمین های منطقه که با باغ ایتالیا معروف است و حالا نشانی از درخت در 
آن نیســت، سخن گفت و در پاسخ به برخی از انتقادها درباره بزرگ ترین 
تغییر کاربری بلدیه گفت که تلاش شــده این زمین از ســوی شهرداری 

خریداری شود، اما با چالش هایی روبه رو شده است.

محمدجواد خسروی، شهردار منطقه ۱۸در ابتدا جلسه شورای شهر تهران گزارشی 
از اقدامات انجام شــده در حوزه صیانت اراضی شــهری ارائه داد و گفت: روزی که ما 
کار را در منطقه آغاز کردیم، بالغ بر پنج هکتار از اراضی غیرمجاز تقی آباد رفع تصرف 
و تخریب شد، ۳۵ ســاختمان ساخته شده در حریم تخریب شد و ۵۰ هکتار در اراضی 

حریم آزادسازی و بالغ بر شش هزار میلیارد تومان بازپس گیری شد.
او بــا بیان اینکــه هفته آینده اولیــن پروانه TOD شــهرداری در منطقه ۱۸ صادر 
می شود که بیش از چهار هزار میلیارد تومان ارزش دارد و به مترو تحویل داده خواهد 
شــد، گفت: بالغ بر هزار میلیارد تومان از محل ساخت وســازها درآمد داشــتیم. ما در 

بسیاری از موضوعات به سازمان ها و شرکت ها و مناطق کمک می کنیم.
خسروی با بیان اینکه بالغ بر شش تا هفت هزار میلیارد تومان زمینه مولدسازی در 
ســال جاری ایجاد شده است، یادآور شد: در ســال گذشته بیش از ۱۵۰ درصد افزایش 
صدور پروانه در منطقه ۱۸ به ثبت رسیده که درآمد آن به شهرداری منطقه برمی گردد 

و از ساخت وساز غیرمجاز جلوگیری می کند.
او از افزایش پنج برابری صدور پروانه در بافت فرسوده این منطقه خبر داد و افزود: 
مــا هیچ پروژه تعطیل در منطقــه نداریم و منابع آن از محل صیانت اراضی شــهری 
تأمین می شــود. شــهردار منطقه ۱۸ با بیان اینکه زیرگذر بهار که ۱۴ سال معطل باقی 
مانده بود، به زودی به بهره برداری می رســد، گفت: بخش عمده ای از منابع این طرح 
از ســوی منطقه تأمین شده است. خســروی گفت: برای تملک باغ ایتالیا که به عنوان 
بزرگ ترین پرونده تغییر کاربری تاریخ بلدیه مطرح شــده، تلاش شده است، در حالی که 
ما نگذاشتیم در این محدوده تغییر کابری رخ دهد و تنها در ۴۰۰، ۵۰۰ متر در این زمین 
آهن گذاشته شده که گمان نمی کنم غیر قانونی باشد. در سال های گذشته چندین هزار 
درخت آن قطع شده بود و یکی از مواردی که پیگیری کردیم، موضوع کمیسیون ماده 

۷ همین درختان بود.
به گفته او باغ ایتالیا تنها اسمش باغ است، اما در آن درختی نمانده و ما برای تملک 
آن وارد جنگ های قومیتی در منطقه شده ایم. او با بیان اینکه باغ ایتالیا کاربری خاصی 
ندارد، گفت: وســعت این زمین ۵۰ هزار متر مربع است که سطح اشغال آن هفت هزار 
متر مربع است و اگر مالک برای پروانه ساخت اقدام کند، پروانه دو طبقه در این سطح 

اشغال صادر خواهد شد.
خســروی با اعــلام اینکه منطقه ۱۸ بالــغ بر یک میلیون متر مربع رأی کمیســیون 
ماده ۵ را اخذ کرده اســت، گفت: در صیانت از کاربری باغ ایتالیا با قوت ایســتاده ایم و 
اجازه تغییر کاربری را نخواهیم داد. کمیسیون ماده ۵ کار بزرگی در حق منطقه کرد و 
مشــکل باغ بودن یا نبودن ۶۰۰ پلاک ساخته شــده در ۴۰ یا ۵۰ سال گذشته در این دوره 
برطرف شــد. او با بیان اینکه قرار بر این شد که بخش عمده ای از شن چاله ها به عنوان 
ســهم شهرداری در نظر گرفته شود، گفت: جلســه ای برای تعیین تکلیف شن چاله ها 
برگزار خواهد شــد؛ برای تعیین تکلیف صد هکتار باقی مانده از شــن چاله ها نیز ده ها 
جلسه برگزار کردیم و اگر به نتیجه برسیم، در مجموع مشکل ۲۱۶ هکتار از زمین های 

شن چاله ها برطرف خواهد شد.
ناصر امانی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران نیز گفت:  تذکر بنده 

در باب ساخت وســاز غیرمجاز در این منطقه پیشــگیرانه بود، نه اینکه در دوره ایشان 
ساخت وســازی صورت گرفته اســت؛ اما گزارش هایی که به ما می رســید، حکایت از 
زمینه سازی برای ساخت وساز غیرمجاز داشت؛ ساختن سکو و ریختن آهن. «لا تنظر الی 
من قال»؛ چون بحث  منافع مردم و صیانت از حریم شــهر و  جلوگیری از ساخت وساز 
غیرقانونی مطرح اســت. او ادامه داد: این حجم از تخریبــی که صورت گرفته، یعنی 
پیشگیری مان ضعیف بوده است، نه در این دوره، منظورم مدیریت شهری به طور کلی 
است. جایی که درختانش قطع شد، هنوز باغ است! نه اینکه چون درختش قطع شده، 

باغ نیست و موظف هستیم صیانت کنیم.
ناصر امانی درباره باغ ایتالیا به «شرق» گفت:  این باغ مالک شخصی دارد و مربوط 
به شــهرداری نیست و کاربری آن نیز باغ اســت و هر اقدامی صورت می گیرد، باید در 
چارچوب مقررات کاربری باغ باشــد. تأکید داریم که ساخت وسازی در این باغ صورت 

نگیرد و شهرداری آن را تملک کند و برای سرانه های خدمات شهری در نظر بگیرد.
او ادامه داد:  یکی از هشــدارهایی که در صحن شورا هم مطرح کردیم، این بود که 
گفته شد تغییر کاربری یک میلیون مترمربع را می خواهند به کمیسیون ماده ۵ ببرند و 
۳۰ درصد بنا ســاخته و ۷۰ درصد نیز به فضاهای عمومی و سرانه های شهری افزوده 
شــود که ۳۰ درصد همیشــه ما را می ترســاند و نگران می کند که قرار است تبدیل به 
کاربری مسکونی شــود و با توجه به تراکم سنگینی که در مناطق جنوبی وجود دارد، 

مشکلات این منطقه با بارگذاری های سنگین جدید بیشتر خواهد شد.
در جلســه صحن روز گذشــته مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون سلامت، محیط 
زیست و خدمات شهری شورا، هم با بیان اینکه فرونشست یکی از مشکلات منطقه ۱۸ 
است، گفت: برای جلوگیری از ایجاد فرونشست ها، تغذیه مصنوعی آبخوان ها از طرف 

دولت مورد توجه قرار بگیرد و شهرداری نیز همراهی کند.
مهدی عباســی، رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورا نیز با بیان اینکه نباید 
در زمین های مرغوب شــهر، شادآباد دیگری ایجاد شــود، گفت: گسترده ترین تخریب 
ساخت وســاز غیرمجاز به صورت شجاعانه در منطقه ۱۸ انجام شد؛ اما اگر چشم روی 

هم گذاشته شود، شبانه تخلیه مصالح صورت می گیرد.
او ادامه داد: برای مثال در گلاب دره طی یک شــب و دو شب و یک هفته، ۱۰ طبقه 
ســاختمان ساخته می شود و ســؤال من این است که شــهردار منطقه کجاست؟ این 
ساختمان ها جلوی چشم مردم است و آنها نیز تعجب می کنند. تقاضای من این است 

که معاون شهردار مسئله را پیگیری کند.
پرویز ســروری، نایب رئیس شورا، هم در این جلسه با اشاره به اختلافات شهرداری 
و راه آهن درباره پیاده راه حضرت زهرا (س) گفت: بســیار خرسندیم که شهردار تهران 
و وزیر راه بالاخره گره پلاک های اطراف راه آهن را باز کردند و امیدواریم مشــکل حریم 

نیز برطرف شود.
 او اضافه کرد: یکی از آرزوهای ما این بود که مشــکل قدیمی مردم در منطقه حل 

شود که با پیگیری های صورت گرفته این مشکل حل شد و جای تقدیر دارد.
یکی دیگر از موضوعاتی که در صحن روز گذشــته به آن اشاره شد، بندی از برنامه 
توسعه هفتم بود که مسئولیت کمیســیون ماده ۵ در شهرداری تهران به وزارت راه و 

شهرسازی منتقل می شد. مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران، در این زمینه گفت: 
می توان گفت آنچه در برنامه هفتم پیش بینی شــده است، عملا به معنای قفل کردن 

همه شهرداری های کشور و مردم را به جان شهرداری انداختن است.
او افزود: طبق این برنامه برخی وظایف شــهرداری به وزارت مسکن و شهرسازی و 
برخی دیگر نیز به ســازمان برنامه و بودجه محول شده است؛ یعنی پیش بینی برنامه 
هفتم این اســت که این وظایف از شهرداری جدا شده و به سازمان ها و نهادهای دیگر 
واگذار شود. اینکه انتقال این وظایف به این نهادها و سازمان ها چه حسنی برای دولت 
دارد، هنوز برای ما مشــخص نیســت. البته دولت فعلی با این اقدام مخالفت و آن را 
اصلاح کرده اســت و خوشبختانه قسمت اعظم مسائل حل شده، ولی باز هم مواردی 
وجود دارد که امیدواریم در فرصت های بعدی حل شود؛ اما واقعا چه اصراری وجود 
دارد؟ یک بخش بســیار کوچکی از مسئولیت ها به شــهرداری محول شده، ولی گویا 
برخــی به دنبال گرفتن همین بخش کوچک از شــهرداری و محول کردن آن به دولت 
هســتند. دولت به اندازه کافی سنگین، ثقیل، کُند و بزرگ است، دیگر بزرگ ترش نکنید؛ 
چرا که این امر ســبب کند شــدن روند انجام کارها می شــود؛ چیزی که به تجربه به ما 

ثابت شده است.
رئیس شــورا ادامه داد: اگر واقعا شــهرداری ها مانند ســابق زیر نظر وزارت کشور 
بود، باز هم در شــهرهایی مانند تهران، اصفهان، شــیراز، تبریز، مشهد، اهواز و بسیاری 
از شــهرهای دیگر شاهد اتفاقات و اقداماتی که در حال حاضر رخ داده، بودید؟ قطعا و 
یقینا خیر. چطور وزارت کشــور یا شهرداری زیر نظر این وزارت می توانست با آن حجم 
کار ایــن برنامه ها را اجرا کند؟ ما نتیجــه مثبت را می بینیم؛ اما نمی خواهیم آن را باور 
کنیم. تجربه های دنیا را با این اســتدلال که انقلابی نیستند، نمی پذیریم؛ اما اینکه دیگر 
تجربه خود ماست، به این چرا پشت پا می زنیم؟ بنابراین هشدار می دهیم و درخواست 
می کنیم دولت با چشــم باز روی این مســائل حرکت کرده و به آن توجه کند تا خدایی 
نکرده مردم در مقابل دولت قرار نگیرند. او در ادامه با اشاره به وجود مدیریت یکپارچه 
شــهری در برنامه های سوم، چهارم و پنجم و حضور به موقع شهردار تهران در هیئت 
دولت و انجام اقدامات لازم برای جلوگیری از حذف آن در برنامه هفتم، ابراز امیدواری 

کرد مورد فوق با وضعیت مناسب تر و بهتری به مجلس برود.
چمران گفت: این گلایه ما بوده و ما طلبکار هســتیم؛ اما شرایط را به گونه ای پیش 

برده اند که گویا در جایگاه بدهکار قرار گرفته ایم.
در جلسه روز گذشته خزانه دار شورای شهر تهران هم درباره ارائه گزارش درآمد و 
هزینه شهرداری تهران برای ماه آخر سال گذشته گفت: طبق قانون مصوب باید گزارش 
درآمد و هزینه شــهرداری به سمع و نظر مردم برســد. این گزارش تا ماه بهمن ادامه 

داشته اما این روند از اسفند تا حال حاضر متوقف شده است.
او افزود: برای جلوگیری از بوروکراسی و نامه نگاری های اداری درخواست می شود 
بار دیگر در این باره به شهرداری تذکر داده و یادآوری شود که گزارش هزینه درآمدی ماه 
اســفند سال ۱۴۰۱ پس از گذشت سه ماه واصل نشده و بر  اساس انجام تکلیف قانونی 
متحیریم از اینکه با این مورد چگونه مواجه شویم. بنابراین مسئولان مربوطه نسبت به 

ارائه گزارش اسفند ۱۴۰۱ اقدام کنند تا مسئله ای در این زمینه پیش نیاید.

زهرا یاوری، مدیر عامل بنیاد خیریه روشــنای امید: «آگاهی بخشی» موضوعی است 
که هر جامعه در هر شرایطی، نیازمند دستیابی به آن است و به فراخورش از راه  های 
متفاوتی به آن دست پیدا می کند. یکی از راه  های رسیدن به این هدف را شاید بتوان 
در میــزان مطالعه و رغبت افراد به کتاب جســت و جو کــرد. خیلی از زمان ها قصه 
و داســتان  های رنگارنگ ما را به دنیای گســترده کتاب مرتبــط می کند، برای همین 
داستان نویســی و کتاب خوانی گامی پر اهمیت برای حرکت در مســیر آگاهی بخشی 
خواهد بود. از نظر ما مســئولیت اجتماعی فقط فعلی گروهی و ســازمانی تعریف 
نمی شــود،  بلکــه در فعالیت  های انفرادی هم تعریف می شــود که کنار هم معنی 
جامع تری پیدا می کند. بر همین اساس با توجه به بخش مهمی از جامعه هدف ما 
که کودکان ۱۸ ساله محسوب می شوند، مسابقه ای را با همین مضمون ایجاد کردیم. 
قابل ذکر اســت که در مجموعه روشنای امید بیشتر تمرکز ما بر کودکان ۱۸ساله ای 

اســت که برای ورود به جامعه از بهزیســتی ترخیص می شــوند. با توجه به آنکه 
«آگاهی بخشــی» جزء مهمی از مســئولیت اجتماعی ما را در بنیاد شامل می شود، 
سعی بر ایجاد اشتیاق برای کتاب خوانی در جوان ها و فرزندان روشنای امید داشتیم 
که به مســابقه ای با موضوع ۱۸سالگی رسیدیم؛ موضوعی که اهمیت آن می تواند 
افراد را ترغیب به نوشــتن و خواندن کند. اما از اهمیت ۱۸ ســالگی باید اشاره شود 
که این سن  مانند سنین  و ســال  های دیگر نیست،  بلکه ۱۸سالگی همراه با تغییرات 
گســترده در شــرایط روحی، روانی و رفتاری جوانان خواهد بود. فهم نادرســت از 
ویژگی هــا و اقتضائات این ســن می تواند با پیامد های ناگواری در ســلامت روحی و 
روانــی جوانان، تنظیم روابط با خانواده و اجتماع و جامعه مواجه شــود. همچنین 
در مورد پسران، این سن با مســائل بلوغ و تغییرات هورمونی بسیاری همراه است؛ 
بنابراین شناسایی نشانه  های شــروع و پایان بلوغ، تغییرات رفتاری در درمان دوران 

یادداشت

برنامه هفتم  توسعه و لزوم ارزیابی محیط زیستی
مســعود امیرزاده، فعال محیط زیســت: بدون شــک بخش مهمــی از وضعیت 
چالش برانگیــز محیــط زیســت و نقصــان جدی منابع پایه در کشــور، ناشــی از 
تخریب هایی اســت که به واسطه پروژه های توســعه محور بر سرزمین وارد آمده 
اســت. پروژه های سدسازی، راه ســازی، معدن کاوی و خطوط انتقال انرژی چنان 
زخم هایــی بر طبیعــت وارد کرده اند کــه در بعضی مــوارد جبران ناپذیر به نظر 
می رســد. پروژه هــا قبل از انجــام باید از فیلتــر مطالعــات ارزیابی های ضروری 
به خصــوص زیســت محیطی و اجتماعی عبــور کنند. در ســاختار حقوقی فعلی 
کشــور، ارزیابی های ضروری به قوانین برنامه توسعه محول شده است؛ به طوری 
که از برنامه ســوم تاکنون مواد مربوط به صورت متوالی در برنامه های بعدی به 
تصویب رســیده است. این روزها هم با تقدیم لایحه هفتم توسعه از طرف دولت 
به مجلس، یکی از مباحثی که مجدد مرکز توجه جامعه مدنی و زیســت محیطی 
قرار گرفته، ارزیابی پروژه های عمرانی اســت. مکانیســم نظارتی و کنترلی ارزیابی 
بــر پروژه عمرانی و نحــوه انجام آن، همواره محل مناقشــات جدی بین طراحان 
و مجریان پروژه ها از یک  ســو و نهادهای حاکمیتی و مدنی از ســوی دیگر بوده و 
عدم کفایت مواد قانونی در این لایحه یا لکنت و ابهام آنها بر دامنه این نگرانی ها 
افزوده اســت. این در حالی اســت که در برنامه هفتم توســعه، مباحث مرتبط با 
محیط زیست از جمله بررسی کارآمدی پروژه ها تا حد زیادی حذف یا با ابهام آورده 
شده اند. ورود به مواد و نقد به آنها قصد این نوشتار نیست، بلکه فقط می خواهم 
اجمالا به دو مســئله اهمیت قانون و جایگاه ویــژه مفهوم ارزیابی در حفاظت از 
ســرزمین بپردازم. امید آنکه دســت اندرکاران، به ویژه نماینــدگان محترم، با دقت 
بیشتری این مواد و نیز سایر ضرورت های زیست محیطی را در ساختار قانونی مورد 

بحث، پایش و اصلاح کنند.
اهمیت قانون

وقتی به تاریخ صد ســال پیش مراجعه کرده و فریاد مشروطه خواهی را مرور 
می کنیم، یکی از کلیدی ترین محورهای مطالباتی «قانون» است. مراد بخش مهم 
مــردم از قانون در آن زمان، کنتــرل قدرت دولت به معنای قــوه قاهره بود. واژه 
مشــروطه نیز ناظر بر همین شــرط گذاری و حدگذاری برای هیئت حاکمه است. 
میشــل فوکو که به عبارتی فیلســوف قدرت اســت و دغدغه کنترل آن را در ســر 
می پرورد، به قانون چنین نگاهی دارد. در نزد او و برخی دیگر از اندیشــمندان این 
فقره با دو قســم قانون و قانون گذاری مواجه هســتیم؛ قانــون به عنوان نظم گذار 
برای ابژه قدرت که در اینجا جامعه و مردم اســت و قانون به منزله حدگذار برای 
سوژه قدرت که در اینجا دولت به معنای عام آن است. اولی مسئول برقراری نظم 
در جامعه و بین مردم و دیگری مســئول حمایــت از منافع و حقوق آنها در قبال 
قدرت چیره دولت است. از قرار هر چه در مورد نخست میل به قانون گذاری مفرط 

و خارج از اندازه مشاهده می شود، در دومی امساک و تفریط را شاهد هستیم.
اهمیت ارزیابی

امروزه چنــان عرصه های مختلف اجتماعی، طبیعــی، فرهنگی و فناورانه در 
هم تنیده شــده  که کوچک ترین مداخله در یک بخش، بعضا تأثیرات ویرانگری در 
ســایر بخش ها بر جای می گذارد. در چنین وضعیتی است که پروژه های عمرانی 
که با شمایلی فنی خود را نمایان می کنند، در ماهیت مباحثی کاملا زیست محیطی 
و اجتماعی هســتند. از همین جهت اســت کــه در رویکردهــای جدید مداخله ، 
پروژه محــوری جای خود را به پروســه محوری می دهد که یــادآور ضرورت های 
انکارناپذیر پایش و کنترل سیســتم های ســیال و درهم آمیخته اســت. شگفت آور 
آنکه با توجه به تجربیات تلخ گذشته، در برنامه جدید ما بر دامنه احتیاط نیفزاییم 
و رویکرد مناســب را انتخاب نکنیم. همین طور باید یاد آور شــویم شــرایط سخت 
اقلیمی از یک  ســو و تضعیف بنیه سرزمین از جهت فقر منابع ناشی از مداخلات 
بی برنامه گذشــته از ســوی دیگر باعث شــده شــرایط فعلی برای اجرای چنین 
پروژه هایی به شــدت نامساعدتر باشــد. حال چگونه قابل پذیرش است که گردش 
وارونه چرخ را اختیار کنیم و در دستکاری در محیط زیست و امور اجتماعی ناشی 

از پروژه های عمرانی، دست و دلبازانه تر عمل کنیم.
نتیجه گیری

دولــت به عنــوان دســت اندرکار پروژه هــای عمرانــی، نیاز هر چه بیشــتر به 
مکانیســم های کنترلی از جمله ارزیابی های دقیق و بی طرفانه دارد. قدر مسلم هر 
سیستمی که خود را به بهانه آزادی عمل از مکانیسم های کنترل و نظارت محروم 
کند، بیشــتر در معرض ناهنجاری های درون سیستمی است. چگونه ممکن است 
یک کودک را از تست پنی سیلین قبل از تزریق اصلی یا یک دستگاه حرارت مرکزی 
را از ترموســتات محروم کرد؟ قانون کنترل کننده در اینجــا نقش ویژه ای دارد که 
نه تنها حامی حقوق مردم، محیط زیســت و نســل های آتــی در قبال ویرانگرهای 
پروژه های عمرانی اســت، بلکه نقش کنترلی و نظارتی آن موجب خواهد شد در 
شرایط تنگدســتی مالی از حجم بســیاری از پروژه های غیر ضرور ولی قدر مسلم 
مضر کاســته شــود. انتظار می رود قانون ارزیابی محیط زیســتی به عنوان دروازه 
امنیت ســرزمین از منظر توان طبیعی و حفظ شــاکله های اجتماعی و فرهنگی با 
نــگاه کل گرایانه و حفظ منفعت عموم و نه تســهیل امورات دولت مورد بازنگری 

و تصویب قرار گیرد.

توضیحات دفتر امور سیاسی وزارت کشور 
درباره گزارش «هفت خان برگزاری تجمعات» 

امور سیاسی وزارت کشور در واکنش به گزارش «هفت خان برگزاری تجمعات» 
که در ۱۸ اردیبهشت منتشر شده بود، به «شرق» توضیحاتی داد:

۱. رویکرد دولت ســیزدهم و وزارت کشور درخصوص تجمعات مسالمت آمیز 
مبتنی بر به رسمیت شــناختن حق اعتراض بر اســاس اصل بیســت و هفتم قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران و نهادینه کردن حق اعتراض بوده است. همچنان 
که ریاست محترم جمهوری در مصاحبه  های خود بر سه اصل: گفت وگو، انتقاد و 
اعتراض با هدف اصلاح تأکید داشته  اند. لذا دولت از ابتدا بر تحقق اصل ۲۷ قانون 
اساسی متمرکز بوده است. به گونه  ای که از جمله مهم ترین خطوط سیاسی مندرج 
در «ســند تحول دولت مردمی» با تکلیف برای وزارت کشور: «تمهید سازوکار لازم 
در زمینه اســتفاده مردم از حق اعتراض و مطالبه گری قانونی، با پیشــنهاد قوانین 

لازم» می باشد.
۲. بــا توجه به رویکرد دولت و با توجه به کاســتی های قانون فعالیت احزاب 
و گروه هــای سیاســی ۱۳۹۵ و همچنیــن آیین نامــه اجرائی مــاده ۱۳ این قانون 
درخصوص تجمعات و راهپیمایی  ها، در زمســتان گذشــته «لایحه نحوه برگزاری 
تجمعات و راهپیمایی  ها» توســط معاونت حقوقی دولت تدوین و جهت تصویب 

به مجلس شورای اسلامی ارسال شده است.
۳. رویکــرد لایحه مذکور به امنیت تجمعات این اســت کــه برگزارکنندگان و 
تجمعات قانونی توسط دستگاه  های مســئول امنیتی و انتظامی در سطح شهرها 
و اماکن، مورد حفاظت قرار گیرند تا نظم عمومی برقرار و امکان سوءاســتفاده به 
فرصت طلبان بــرای برهم زدن حق قانونی اعتراضات و تبدیل آن به اغتشاشــات 

سلب شود.
ضمنا همان گونه که برگزاری تجمع و اعتراض در بســیاری از کشــورها دارای 
قوانین مقررات اســت و خــرد جمعی جهانی هم بر این مهــم تأکید دارد. تدوین 
ســازوکار برای برگزاری تجمعات منافاتی با قانون اساسی ندارد و دولت سیزدهم 
مصمم اســت ایــن ظرفیت مهم قانون اساســی را تحقق بخشــد و لایحه نحوه 

برگزاری تجمعات را برای مجلس شورای اسلامی ارسال کرده است.

بازتاب

بلوغ و چگونگی روبه روشــدن با مسائل بلوغ و روش  های برقراری ارتباط با جوانان 
به عواملی ارتباط دارد. از ســن، تغذیه، بهداشــت و مشکلات عاطفی تا موارد دیگر 
در این ســن بسیار شــایان اهمیت هســتند. ما باید آگاهی و فهم خودمان را از این 
موضوع افزایش دهیم و ظرفیت  های جامعه را برای رویارویی شایســته با این دوره 
ارتقا دهیم. این پدیده برای همه جوانان در هر شــرایطی بســیار مهم و تعیین کننده 
اســت. اهمیت آن برای فرزندانی که در این سن از دایره مراقبت و حمایت سازمان 
بهزیستی خارج می شــوند، مضاعف می شــود. موضوعاتی از قبیل چگونگی اداره 
یک زندگی جدید، مشــکل مســکن، تحصیل، ازدواج، اشــتغال و موضوعات دیگر 
درگیری  های ذهنی این افراد می شــود. بنابراین مــا خودمان را نیازمند این می دانیم 
که در این مورد بیشتر بدانیم و این مسابقه گامی در این مسیر خواهد بود که جوانان 
خود دراین باره بنویسند، از مشــکلات خود بگویند و احساساتشان را منعکس کنند. 
فضایــی که این عزیزان درباره خــود حرف بزنند تا پیش زمینه بیشــتری از آنچه در 
روانشان می گذرد، بدانیم. ما امیدواریم مسابقه داستان نویسی با موضوع ۱۸ سالگی 
گامی در این مسیر باشد تا علاوه بر رشد شخصیتی فرزندان روشنای امید، بر کیفیت 

فرهنگی جامعه هم مؤثر باشد.

وقت دادگاه نیلوفر حامدی و الهه محمدی 
تعیین شد

روز گذشته سخنگوی قوه قضائیه در نشست خبری خود با خبرنگاران در پاسخ 
به ســؤالی درباره آخرین وضعیت پرونده های نیلوفر حامدی و الهام محمدی، دو 
خبرنگار بازداشتی گفت: با اهتمام ریاست شعبه مربوطه و صرف نظر از حجم کار، 

فرصت مطالعه برای وکلا فراهم شد تا تدارک دفاع کنند.
او ادامه داد: این حق به وکلا داده شده است و وقت رسیدگی به پرونده دادگاه 
الهــه محمدی هشــتم خرداد و نیلوفر حامدی نهم خرداد اعلام شــده اســت تا 
مطابق موازین شــرعی و مقررات قانونی با دقت کامل و ســرعت مناسب پرونده 

آنها رسیدگی و تعیین تکلیف شود.

بزرگ ترین تغییر کاربری بلدیه رقم خورد
 باغ ایتالیا انبار آهن می شود؟


